
اس�تفاده از انرژي ه�اي تجديدپذي�ر نه يك 
پيش�نهاد و توصيه بلكه ضرورتي جدي است 
كه بايد به آن اهميت داده شود. با توجه به روند 
مصرف سوخت فسيلي در نيروگاه هاي حرارتي 
و ميزان بالاي مصرف آب در اين نيروگاه ها ديگر 
وقت آن رسيده كه نمايش استفاده از انرژي هاي 
تجديدپذير به واقعيت تبديل و استفاده از اين 
انرژي خدادادي جايگزين س�وخت فس�يلي 
شود. در اين ميان هستند كساني كه استفاده 
از اين انرژي را گران ت�ر از برقي می دانند كه از 
سوي سوخت هاي فس�يلي توليد مي شود،  در 
صورتي كه براس�اس آماره�اي معتبر جهاني، 
قيمت برقي ك�ه از انرژي ه�اي تجديد پذير به 
دس�ت مي آيد، بس�يار ارزان تر از توليد برق با 
سوخت فسيلي اس�ت، به علاوه اينكه هزينه 
زيس�ت محيطي نيروگاه هاي حرارتي بس�يار 
گران تر از اس�تفاده از انرژي هاي تجديدپذير 
است. در شرايطي كه نيروگاه حرارتي وابستگي 
شديدي به آب دارد و ايران نيز كشوري خشك 
و كم آب است، چشم اميد داشتن به تداوم روند 
فعلي توليد برق از نيروگاه هاي حرارتي درست 
نيس�ت و بايد نس�بت به آن تجديدنظر شود. 
ق�رار ب�ود ت�ا س�اتبا )س�ازمان انرژي ه�اي 
تجديدپذير و بهره وري انرژي( به منظور ارتقاي 
به�ره وري انرژي و اس�تفاده هر چه بيش�تر از 
منابع تجديدپذير و پ�اك فعاليت خود را آغاز 
كند تا پيش�رفت چش�مگيري در اي�ن زمينه 
ايجاد شود، اما متأسفانه شاهد آن هستيم كه 
ميزان توليد برق از انرژي هاي تجديدپذير در 
كشور ما آنقدر ناچيز اس�ت كه از اين هدف به 
ش�دت دور مانده ايم! به همين منظور »جوان« 
ب�ا داوود م�ددي، رئي�س انجم�ن انرژي هاي 
تجديدپذي�ر ايران به گفت وگو نشسته اس�ت 
و عل�ت عقب ماندگ�ي كش�ور را در اين حوزه 
جويا ش�ده، درباره راهكارهاي پيش�رفت در 
صنعت انرژي تجديدپذير سؤال پرسيده است. 

در ح�ال حاض�ر چ�ه مقدار ب�رق از 
انرژي ه�اي تجديدپذي�ر تولي�د 

مي شود؟
قرار بود كه در برنامه پنجم توسعه، 5 هزار مگاوات 
برق انرژي هاي تجديدپذير توليد شود، اما اين امر 
محقق نشد و اين برنامه به برنامه ششم محول شد. 
در نهايت نيز توليد اين مقدار ب��رق از انرژي هاي 
تجديدپذير در برنامه ششم نيز محقق نشده است. 
براس��اس آخرين آماري كه س��اتبا اع��ام كرده 
904 م��گاوات ب��رق انرژي ه��اي تجديد پذير در 
كشور توليد  شده و اين عدد از يك درصد آن عدد 

پيش بيني شده در برنامه نيز كمتر است! 
چرا به 5 هزار مگاوات برق تجديدپذير 

نرسيديم؟
هرچند كه مجلس شوراي اسامي در برنامه ششم 
توسعه، قانون خوبي را براي توسعه تجديدپذيرها 
تصويب كرده است؛ به استناد ماده 61 قانون اصاح 
الگوي مصرف، قرار بود كه وزارت نيرو نرخ پايه همه 
ساله را براي تجديدپذيرها اعام كند و همچنين 
محل تأمين خريد اين انرژي هاي تجديد پذير نيز 
از سه منبع پيش بيني ش��ود. با وجود اين قانون و 
با توجه به موقعيت كش��ور ما كه هم ظرفيت هاي 
بادي و خورشيدي مناسبي دارد، سرمايه گذاري 
جذاب بود، اما در مرحله اجرا مش��كات زيادي به 
وجود آمد كه مانع از تحقق توليد 5 هزار مگاوات 

برق تجديدپذير شد. 
يكس��ري ترك فعل در دولت گذش��ته داشتيم و 
اين ترك فعل باعث ش��د كه از توسعه انرژي هاي 
تجديدپذي��ر عقب بماني��م. مثاً اينك��ه در ماده 
61 قانون اصاح الگوي مصرف، س��ه منبع براي 
تأمين بودجه تجديدپذيرها پيش بيني شده؛ يكي 
سوخت صرفه جويي شده كه بايد توسط وزارت نيرو 
درخواست و توسط سازمان بودجه و برنامه ريزي 
ديده مي شد، اما اصاً چنين بودجه اي را پيشنهاد 
نكردند! دوم هزينه هاي زيست محيطي بوده كه 

اصاً پيش بيني نشد و سوم هزينه بازفروش برق 
تجديدپذيرها بود كه به آن هم اصاً اهميت داده 
نشده است.  گفتني است كه بعد از برجام و از سال 
92 به بعد 47 درصد سرمايه گذاري هاي خارجی 
جذب ش��ده براي تجديدپذيرها بوده است و اين 
موضوع نشان دهنده جذابيت موقعيت جغرافيايی 
ايران برای سرمايه گذاری در تجديدپذيرهاست. با 
تمام اين تفاسير فقط 904 مگاوات برق تجديدپذير 

به بهره برداري رسيده است!
در كشور چه ميزان ظرفيت توليد برق 

تجديدپذير وجود دارد؟ 
در كشور 150 هزار مگاوات ظرفيت خورشيدي و 
7هزار مگاوات  ظرفيت انرژی بادی داريم. در حال 
حاضر 80هزار مگاوات ظرفيت نصب ش��ده برق 
حرارتی داريم كه در اوج مصرف 57هزار مگاوات از 
آن بهره برداری می شود و همچنين حدود 13هزار 

مگاوات كمبود برق داريم. 
س�اير كش�ورها در ك�دام نقط�ه از 
بهره ب�رداري ان�رژي تجديدپذي�ر 
رس�يده اند و م�ا در ك�دام نقط�ه 

هستيم؟
قرار بر اين بود كه ايران تا سال 1400، 5درصد از 
انرژي هاي مورد نياز خ��ودش را از تجديدپذيرها 
تأمين كند، اما در حال حاضر 904 مگاوات است 
كه اين عدد زير يك درصد را شامل مي شود. اين 
در حالي است كه كشور آلمان بيش از 42 درصد 
از برق مصرفي خودش را از تجديدپذيرها تأمين 
مي كند، در صورتي كه در اين كشور آفتاب بسيار 
كم اس��ت و اغلب س��ال بارندگي دارند، اما 110 
هزار مگاوات ب��رق تجديدپذير دارن��د. بعد از آن 
انگلس��تان 38 هزار و 600 مگاوات، هند 69 هزار 
مگاوات، ژاپ��ن 37 هزار مگاوات و ش��يلي 4 هزار 
و 110 مگاوات؛ در مقايسه كشور ما با آنها  و تمام 
حمايت هاي  قانوني كه بوده است، عقب ماندگي ما 

به شدت مشخص است. 
امروز مي بيني��م كه چي��ن در دام��ن كوه هايي 
كه جنگلي نيس��ت پنل خورش��يدي زده است و 
همچنين روي رودخانه ها و كانال ها ي آب نيز از 
پنل خورشيدي استفاده كرده است تا هم برق توليد 
كند و هم با اس��تفاده از پوشش اين پنل ها مانع از 
تبخير آب شود. آنها روي درياها و اقيانوس ها نيز 
دكل هاي بادي و پنل هاي خورشيدي زده اند و از 
هر نقطه اي براي اس��تفاده از اين انرژي استفاده 
مي كنند  و با اين سرعتي كه پيشرفت در انرژي هاي 
تجديدپذيرها پي��ش م��ي رود رفته رفته مصرف 
سوختش��ان هم پايين م��ي رود. به ج��اي اينكه 
اين ماده ارزش��مند را بس��وزانند به محصولات با 
ارزش تري تبديل مي كنند. متأس��فانه ما از منبع 
بسيار غني و ثروت زير زميني كشور كه متعلق به 
نسل هاي ديگر است ، بيرون مي كشيم، مي سوزانيم 
و به ه��وا دود مي كنيم. در صورت��ي كه ما همين 
س��وخت را مي توانيم به موادي تولي��د كنيم كه 
ارزش اقتصادي بالاتري دارند و ماندگار هستند، 
اما با راحت ترين كار يعني سوزاندن آنها به منابع 
موجود در كشور و محيط زيست، خسارت مي زنيم. 

براي جلوگيري از اين خسارت بايد هر چه زودتر 
اقدام كنيم قبل از آنكه دير شود. 

چ�را ب�راي اس�تفاده از ان�رژي 
تجديدپذير غفلت كرده ايم و چقدر 

ديگر فرصت داريم؟
ديگر اس��تفاده از انرژي تجديدپذير يك ضرورت 
است و بايد آن را عملياتي كنيم، البته بايد به دولتي 
كه جديداً سر كار آمده است، فرصت داده شود و با 

آن همياري كنيم. 
م��ا در روز ي��ك ميليون مت��ر مكع��ب گاز توليد 
مي كني��م. 500 ه��زار متر مكعب ب��راي مصرف 
خانگي استفاده مي شود. نياز كارخانجات ما 230 
هزار متر مكعب در روز اس��ت. با توجه به سرماي 
پيش  رو و مصارف ديگر كه در كش��ور وجود دارد، 
اعام شده در زمستان بيش از 80 هزار متر مكعب 
گاز برس��انند و از الان آثار آن مش��خص است كه 
كارخانه سيمان گازرس��اني را محدود مي كنند، 
بنابراين مجبورند يا از سوخت هاي فسيلي ديگري 
استفاده كنند كه منجر به انواع و اقسام بيماري ها 
خواهد شد و آلودگي ها بيش��تر مي شود  يا بيشتر 
صرفه جويي شود تا دولت به تجديدپذيرها برسد 
و چاره اي بينديشد. ما بايد به نقطه اي برسيم كه 

تجديدپذيرها نياز كشور را تأمين كنند. 
چ�ه اقدامات�ي در اين م�دت انجام 

شده است؟
در حال حاضر خوش��بختانه دول��ت جديد قصد 
دارد 10 هزار مگاوات برق در مدت چهار س��ال را 
از تجديدپذيرها تأمين كند. ه��ر چند اين برنامه 
بلندپروازانه اس��ت اما ما تاشمان را مي كنيم كه 
محقق شود و با مشاوره و امكاناتي كه وجود دارد، 
در راستاي تحقق اهداف دولت قدم برداريم، تحقق 
اين ام��ر الزاماتي نياز دارد و بايد مس��ئولان براي 

تأمين آن همت كنند. 
متأسفانه ما از لحاظ صنعتي بسيار عقب هستيم،  اما 
دانشمنداني داريم كه روي اين مسئله كار كرده اند 

و مي توان از مطالعات و نظرات آنها بهره ببريم. 
چرا برخي تصور مي كنند  استفاده از 
انرژي هاي تجديدپذير گران اس�ت، 
در صورتي كه اين انرژي در جهان به 

ارزان بودن معروف است؟
در آلمان شركت هاي توليدكننده، برق را به دولت 
نمي فروشند، آنها در بستر شبكه اي كه دولت در 
اختيارش��ان قرار داده اس��ت در بورس و بازار برق 
مي فروش��ند  و قيمت برق هم قيمت روز اس��ت؛ 
در اروپا يا آلمان 18 تا 23 س��نت  ي��ورو برقش را 
مي فروشد، اما در كش��ور ما، قيمت برق به سنت 
هم نمي رسد. متأسفانه سوخت ارزانقيمت، اقتصاد 
كشور را فلج كرده است و بايد رفته رفته براي اصاح 
قيمت حركت كني��م، اين به اين معني نيس��ت 
كه برق خانگي عموم گران ش��ود و مردم را نگران 
كنيم، نه. بايد قيم��ت ارزان برق خانگي همانطور 
كه هست باقي بماند، اما برقي كه به دست صنايع 
و بخش بازرگاني و تجاري م��ي رود نبايد مفت و 

مجاني باشد. 
حدود 40 درصد توليد برق توس��ط شركت هاي 

دولتي توليد مي ش��ود، مصرف عمومي و خانگي 
مردم نيز حدود 30 درصد اس��ت و باق��ي برق را 
بخش صنعتي و بازرگاني مص��رف مي كند؛ مثاً 
صنعت فولاد، برق مجاني مي گيرد و فولاد توليد 
و صادر مي كند و به سود كان مي رسد! در بخش 
بازرگاني و تجاري نيز همينطور است يا مغازه هايي 
كه براي نماي��ش و جلوه كالاي خ��ود، ويترين را 
چراغاني مي كنند و با برق مجاني، به كسب و كار 

خود رونق مي دهند! 
متأسفانه س��وخت نيروگاه ها مجاني است و علت 
اصلي عقب ماندگي م��ا از انرژي هاي تجديدپذير 
نيز همين اس��ت، زيرا كه تص��ور كرده ايم انرژي 
تجديدپذي��ر گران اس��ت و نيازي به توس��عه آن 

نديده ايم. 
يعني پيش�نهاد ش�ما اين است كه 
برق خانگ�ي رايگان باش�د و بخش 
بازرگان�ي و صنايع ب�رق را به قيمت 

بالاتري بخرند؟
60 درصد ب��رق را ش��ركت هاي خصوصي توليد 
مي كنند، بنابراين آنها به بازار خودشان بروند و برق 
را به صنايع و بازرگانان و تجار بفروشند؛ برقي را كه 
شركت هاي دولتي توليد مي كنند نيز به مصارف 
خانگي اختصاص داده شود و به همين قيمت ارزان 
به دست عموم برسانند. نه اينكه مانند گران كردن 

قيمت بنزين جنجال و حاشيه ايجاد شود. 
در همين زمينه به دولت و مجلس پيشنهاد داده ايم 
كه براي برق تجديدپذير بورس س��بز ايجاد شود 
و صنايع ملزم ش��وند درصدي از ب��رق مورد نياز 
خودش��ان را حتماً از تابلوي بورس سبز بخرند و 
آنهايي كه بيش از دو برابر الگوي مصرف، برق نياز 
دارند، از اين تابلو خريد كنند. همچنين پيشنهاد 
داديم كه رمز ارزها نيز از بورس سبز خريداري شود. 
در بسياري از كش��ورها براي رمز ارزها ممنوعيت 
استفاده از برق حرارتي گذاشته اند و آنها را ملزم به 
استفاده از برق تجديدپذير كرده اند. در اين صورت 
اس��ت كه تجديدپذيرها رش��د مي كنند و هم به 

تدريج قيمت واقعي با رقابت ايجاد مي شود. 
در چنين ش��رايطي توليد كننده برق تجديدپذير 
مجبور مي ش��ود  براي دوام در ب��ازار قيمتش را 

پايين بياورد. 
آن وقت است كه انرژي تجديدپذير ارزان مي شود 
و برق نيروگاه هايي كه از سوخت فسيلي استفاده 
مي كنند. گران! مقايس��ه تجديدپذير ب��ا انرژي 
حرارتي كه س��وخت آن مجاني است اصاً قياس 

درستي نيست. 
در كشورهاي پيشتاز توليد انرژي هاي 
تجديدپذير، س�وخت فسيلي گران 

است يا ارزان؟
هيچ كجاي دنيا مانند كش��ور ما سوخت فسيلي 
ارزانقيمت نيست. نيروگاه هاي چين و ژاپن و ساير 
كشورهاي پيشتاز در توليد انرژي هاي تجديدپذير، 
نه تنها سوخت فس��يلي را به قيمت بالا مي خرند، 
بلكه بايد بابت آلايندگي زيست محيطي ايجاد شده 
نيز پول بپردازند؛ يعني هر شركت آلاينده يا بايد در 
جهت رفع آلايندگي هزينه كند و آنها را از بين ببرد 
يا در بازار بورس، هزينه اي را براي شركت هايي كه 
در راستاي رفع مشكات زيست محيطي فعاليت 
مي كنند و گاز هاي گلخان��ه اي را از بين مي برند، 
پرداخت كند؛ مثل تصفيه خانه ها و زباله س��وز ها 
و انرژي هاي تجديدپذير، اما در كشور ما سوخت 
مجاني به نيروگاه هاي حرارتي داده مي شود تا برق 

توليد كنند و به محيط زيست آسيب بزنند!
ع�ده اي س�از مخالف براي توس�عه 
انرژي پ�اك را مي زنن�د. ب�ه نظ�ر 
ش�ما دلي�ل مخالف�ت اي�ن ع�ده و 

سنگ اندازي هايشان چيست؟
بايد اين را بدانيم كه منابع زيرزميني تمام شدني 
است و هميشگي نيست، اما انرژي هاي تجديدپذير 
هيچ وقت تمام نمي شود و اگر ما فناوري روز براي 
استفاده از آن را داشته باش��يم، هيچ وقت نگران 
تمام ش��دن آن نخواهيم بود. آنهاي��ي كه مخالف 
اس��تفاده از انرژي تجديدپذير هستند بدون فكر 
حرف مي زنند و علم كافي در اين خصوص ندارند، 
اين دسته از افراد متأسفانه منفعت استفاده از اين 

انرژي خدادادي را به خوبي نمي دانند. 
براي توسعه انرژي هاي تجديدپذير 

چه اقداماتي بايد انجام شود؟ 
بايد انرژي هاي تجديدپذير س��همي از انرژي در 
بورس سبز داشته باشد. همچنين بايد زمينه هاي 
ص��ادرات انرژي ه��اي تجديدپذير با اس��تفاده از 
ش��بكه هاي موجود فراهم ش��ود. در حال حاضر 
صادراتي كه صورت مي گيرد صرفاً توس��ط خود 
دولت انجام مي شود و پيشنهاد مي شود ظرفيت 
20 درصد از صادرات كش��ور را به تجديدپذيرها 

اختصاص دهند. 
همچنين براي اينك��ه اعتماد س��رمايه گذاران 
جلب شود و س��رمايه گذاران س��ابق بتوانند در 
اين عرصه ظهور بيش��تري داش��ته باشند براي 
بازپرداخت بدهي آنها تاش كنند تا آنها مطالبات 
خودشان را در زمينه توسعه تجديدپذيرها به كار 
بگيرند. متأسفانه قانون براي توسعه انرژي هاي 
تجديد پذي��ر در گذش��ته به خوبي اجرا نش��د و 
سرمايه گذاران سابق در اين حوزه نتوانستند به 
خوبي عمل كنند، اميد اس��ت با اجراي مناسب 
قانون اين بار ش��اهد برداش��تن گام هاي مؤثر در 

جهت توسعه اين انرژي پاك باشيم. 
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بورس سبز براي برق تجديدپذير
»جوان« در گفت و گو با رئيس انجمن انرژي هاي تجديدپذير ايران

 عقب ماندگي كشور را در انرژي هاي تجديدپذير و راهكارهاي پيشرفت در اين صنعت بررسي می كند

مهسا گربندي
  گفت وگو

حسین سروقامت

دعوت  رئيس بهزيستي تهران
 از كودكان براي كار در خيابان

 با ماهي 90 ميليون تومان!
كودك هس�تند، اما انگار بخت و اقبالش�ان از همان كودكي با كار 
گره خورده است؛ كودكاني كه بخش�ي در خيابان و سر چهارراه ها 
يا در داخل مترو و مكان هايي از اين قبيل دست به دامن رهگذران 
مي شوند تا كالايي به آنها بفروشند يا پولي دريافت كنند و برخي 
ديگر به دور از چشم مردم و مسئولان در كارگاه هاي زير زميني و 
در سخت ترين شرايط و كمترين ميزان دس�تمزد مشغول كارند. 
آيين نامه ساماندهي كودكان كار و خياباني كه در سال 84 تدوين 
شده، مس�ئوليت ۱۱ س�ازمان متولي س�اماندهي كودكان كار را 
مشخص كرده  اس�ت. در رأس اين سازمان ها، س�ازمان بهزيستي 
كشور و شهرداري ها قرار دارند؛ سازمان هايي كه تاكنون به شكلي 
مقطعي اين مس�ئوليت را انجام داده اند و ماحصل اين كم كاري را 
مي توان در تجمع كودكان كار در خيابان ها و مكان هاي عمومي به 
عينه ديد. حالا رئيس سازمان بهزيستي تهران به جاي پاسخگويي 
در برابر اي�ن كم كاري ه�ا از درآم�د نجومي كودكان كار س�خن 
مي گويد. در آم�د روزانه 800 هزار تا 3 ميلي�ون توماني در مناطق 
مختلف شهر كه طبق آن ماهانه چيزي حدود 90 ميليون تومان به 
جيب اين كودكان يا به عبارت درست تر به جيب سرپرست يا رئيس 
باندهاي مافيايي كه اين كودكان از سوي آنان به كار گرفته مي شوند، 
ريخته مي ش�ود. با اين حس�اب و كتاب آقاي رئيس، بديهي است 
كودكان كار از خيابان ها جمع نش�وند! بگذريم از اينكه اظهارات 
رئيس سازمان بهزيستي تهران خودش دعوتنامه اي براي حضور 
تعداد بيشتري از كودكان كار در خيابان هاي شهر است؛ كودكاني 
كه 82 درصدشان اتباع خارجي اند و با شكل گيري بحران اقتصادي 
در كش�ورهاي همس�ايه تعداد آنه�ا روز به روز زيادتر مي ش�ود. 

كودكان كار را ش��ايد بتوان تراژيك ترين نمايش واقعي در سطح شهر 
دانست؛ كودكاني كه وقتي به چهره معصوم شان نگاه مي كني داستان 
دختر كبريت فروش در ذهنت تداعي مي ش��ود. برخي مي گويند اين 
بچه ها در باندهايي مافيايي ساماندهي مي شوند و در آمدهاي نجومي 
دارند، اما در بازديد از مدرس��ه صبح رويش مخصوص كودكان كار در 
محله هرندي و صحبت با مسئولان اين مدرسه متوجه شدم بسياري از 
اين بچه ها از سوي خانواده هايشان براي جور كردن دخل و خرج خانه 

به كار گماشته مي شوند. 
در هر صورت آنطور كه رئيس س��ازمان بهزيس��تي تهران ادعا كرده و 
سازمان صدا و سيما هم اين ادعا را رسانه اي كرده، اين كودكان ماهانه 
30 تا 90 ميليون درآمد دارند! درآمد وسوس��ه كننده اي كه مي تواند 
درصد بيشتري از اين كودكان را چه از كشورهاي همجواري همچون 
افغانستان و پاكستان و چه از شهرس��تان ها به تهران بكشند. هر چند 
ممكن است توجيه گر كم كاري سازمان بهزيستي براي جمع آوري اين 

كودكان نيز باشد. 
  بهزيستي متولي اصلي جمع آوري كودكان كار

طبق قوانين موجود 11 دستگاه براي حمايت و جمع آوري اين كودكان 
وظيفه دارند و سازمان بهزيستي كش��ور در رأس اين دستگاه هاست. 
نخستين و اصلي ترين اين قوانين آيين نامه ساماندهي كودكان كار و 
خياباني مصوب سال 84 است كه مسئوليت تمام سازمان ها در حوزه 
ساماندهي كودكان كار و خياباني را مشخص كرده است. عاوه بر اين 
در بند ه� ماده 80 قانون برنامه ششم توسعه تأكيد شده است سازمان 
بهزيس��تي مس��ئوليت دارد براي جمع آوري كودكان كار و خياباني با 
همكاري ساير دستگاه ها اقدامات لازم را انجام دهد. شوراي اجتماعي 
كشور هم در سال 93 مصوبه اي در همين خصوص دارد و به خصوص 
براي ته��ران تعيي��ن كرده است، دس��تگاه هاي مختلف باي��د چه كار 
كنند و جايگاه اين ش��ورا و مصوبات آن در ح��د دولت و رئيس آن هم 

رئيس جمهور و دبير آن وزير كشور است. 
درست در چنين شرايطي اظهار نظر سعيد آرام، مدير بهزيستي شهر 
تهران در خصوص درآمد 800 هزار ت��ا 3 ميليون توماني كودكان كار 
نوعي توجيه براي عملكرد نادرست اين سازمان براي انجام مسئوليتش 
در جمع آوري كودكان كار و خياباني به شمار مي رود. به عبارت ديگر 
وقتي يك ك��ودك كار ش��اغل در مناطق بالاي ش��هر ته��ران روزانه 
3 ميليون و ماهانه 90 ميلي��ون تومان درآمد دارد، ب��ه اين راحتي ها 
نمي توان او را از سطح خيابان جمع و ساماندهي كرد. اين اظهارات آقاي 
رئيس اما در عمل دعوتنامه اي براي هجوم كودكان كار از شهرستان ها 
و كشورهاي اطراف به تهران است. اصاً مگر چند درصد از مشاغل در 
سطح كشور درآمد ماهانه بين 30 تا 90 ميليون تومان دارند ؟ چنين 
درآمدي مي تواند افراد زيادي را وسوس��ه كند، حتي اگر توجيه كننده 
كم كاري س��ازمان بهزيس��تي به عنوان يكي از اصلي تري��ن متوليان 

ساماندهي كودكان كار باشد!
 همكاري بين بخشي معضل اصلي در جمع آوري كودكان كار

بچه هاي كار لزوماً سر چهار راه ها يا در مترو و مكان هاي عمومي گل يا 
فال در دست ندارند، بلكه كم نيستند كودكان كاري كه در كارگاه هاي 
زير زميني و كوره پزخانه ها در ازاي درآمدي اندك كارهايي سخت 
و طاقت فرسا دارند و ديده نمي شوند. آخرين آمارها از ترك تحصيل 
حدود يك ميليون دانش آموز حكايت دارد. كودكاني كه به واس��طه 
فقر و ش��كاف هاي اجتماعي- اقتصادي و آموزشي ناگزيرند درس و 
مدرسه را رها كنند و درصد  قابل توجهي از آنها به جمع كودكان كار 
بپيوندند. اين در حالي است كه طبق قانون كار كودك زير 15 سال 

ممنوع و جرم است. 
پيش از اين حبيب الله مس��عودي فريد، معاون اجتماعي س��ازمان 
بهزيس��تي كش��ور در گفت وگو با »جوان« با تأكيد بر مس��ئوليت 
بهزيستي در جمع آوري كودكان كار گفته بود: » سال 84 كه آيين نامه 
ساماندهي اين بچه ها تصويب شد، اغلب كودكان كار و خيابان ايراني 
بودند، اما آخرين آمار ما از كودكاني كه در طرح ساماندهي كودكان 
كار و خياباني جمع آوري شده اند، نش��ان مي دهد 82 درصد از اين 
كودكان غيرايراني اند. اينجاس��ت كه اداره اتباع و وزارت كشور بايد 

پاي كار بيايند.«
از نگاه وي در اين زمينه خلأ قانوني نداريم، اما هماهنگي بين بخشي 
معضلي اس��ت كه با آن مواجه هس��تيم. از س��وي ديگر در مواجهه با 
پديده هايي نظير اعتياد يا كودكان خياباني با افراد و گروه هايي روبه رو 
هستيم كه از اين پديده سود مي برند؛ افرادي مثل قاچاقچيان كودك 
هستند كه از اين كودكان پول مي گيرند و آنها را از مرز رد مي كنند و به 

تهران يا كانشهر ها مي آورند. 
معاون اجتماعي سازمان بهزيستي كشور پاشنه آشيل براي موفقيت در 
جمع آوري كودكان كار را همكاري بين بخشي و استمرار كار مي داند. 

چه مواهب خدادادي! چشم انسان خيره مي ماند... 
80 ميليون هكتار مرتع كه 34 ميليون دام از آنها تغذيه كرده، 

معيشت 9۱6 هزار خانوار را تأمين مي كند. 
8 هزار گونه گياه كه نيمي از آنها در حوزه دارو، غذا و اقدامات 

صنعتي كاربرد دارد. 
2 ميليون هكتار جنگل هيركاني شمال كشور كه 5 ميليارد متر 

مكعب آب كشور را تأمين و ذخيره مي كند. 
5/2 تن اكسيژن كه از هر هكتار جنگل توليد مي شود. 

جنگل هاي انبوه زاگرس كه نقش بسزايي در ايجاد كمربند سبز 
كشور و جلوگيري از خشكسالي دارد. 

... و در مقابل، ما مردمان ناس�پاس كه درخت�كاري را فراموش 
كرده، طبيعت را زباله داني كرده ايم. در استفاده از كيسه هاي 
پلاستيكي و ظروف يك بار مصرف از يكديگر سبقت گرفته، در 

حفظ محيط زيست كوتاهي كرده ايم. 
اين تن بميرد، آن همه نعمت با اين همه ناسپاسي مي خواند؟!
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داروي بيماران پروانه اي رايگان شد
رايگان ش�دن  از  اجتماع�ي  تأمي�ن  س�ازمان  سرپرس�ت 
داد.  خب�ر  ب�ي(  )اي.  پروان�ه اي  بيم�اران  داروه�اي 
ميرهاشم موسوي، سرپرست سازمان تأمين اجتماعي گفت: با توجه به 
برخي جلسات برگزار شده، تعدادي از داروهاي بيماري هاي خاص تحت 
پوشش بيمه تأمين اجتماعي قرار گرفت. براي نمونه داروهاي بيماري 

»پروانه اي« يا »اي بي« رايگان شد. 
وي تصريح كرد: به طور كل دارو و پانسمان برخي بيماري هاي خاص 
در تعهدات جديد بيمه اي ق��رار گرفته و فرايند اي��ن امر در حال طي 

شدن است. 
بيماري پروانه اي كه تحت عنوان اپيدرموليزيس بولوس��ا هم شناخته 
مي شود، يك بيماري ارثي بافت هاي پوستي است كه در پوست و غشاي 
مخاطي ايجاد تاول هاي خونريزي دهنده دردناك مي كند. براس��اس 

منابع رسمي شيوع اين بيماري 1 در 50 هزار است. 
حجت الاسام حميدرضا هاش��مي، مدير عامل خانه »اي بي« پيشتر 
تصريح كرده بود: تاكنون 950 بيمار پروانه اي در كشور شناسايي شده 

كه 95 درصد آنها حاصل ازدواج هاي فاميلي هستند. 
بر اس��اس آخرين آمارها، بالغ بر 14 ميليون نفر از جمعيت كش��ور به 
عنوان بيمه شده اصلي و بيش از 4 ميليون نفر به عنوان مستمري بگير 
بازنشس��تگي، از كارافتادگي و بازمان��دگان از تعه��دات بلندمدت و 
كوتاه مدت بيمه اي و درمان بهره مند مي ش��وند. با احتساب اشخاص 
تبعي تحت تكفل اين گروه ها، در مجموع بي��ش از 44 ميليون نفر از 

جمعيت كشور عضو خانواده تأمين اجتماعي به شمار مي روند. 

سرپرست معاونت شهرسازي و معماري 
شهرداري تهران تأكيد كرد

فرآيند طولاني صدور پروانه
 فسادزا و مانع توليد در ساخت و ساز

حميدرضا صارم�ي طولاني بودن زم�ان صدور پروان�ه را از موانع 
تولي�د در صنعت س�اخت و س�از دانس�ت و گفت: زم�ان صدور 
پروانه س�اختماني بايد ب�ه كوتاه ترين زمان ممك�ن كاهش يابد. 
حميدرضا صارمي، سرپرست معاونت شهرسازي و معماري شهرداري 
تهران در انتقاد به فرآيند طولاني صدور پروانه ساختماني در شهر تهران  
گفت: در حال حاضر ميانگين زمان صدور پروانه در شهر تهران 80 روز 
است، اين در حالي است كه بر اساس قانون، شهرداري ها مكلف هستند، 
ظرف مدت يك هفته پس از دريافت مدارك لازم و اخذ عوارض، نسبت 
به صدور پروانه س��اخت اقدام كنند. البته اين مشكل صرفاً مختص به 
ش��هر تهران نيس��ت و ميانگين زمان صدور پروانه در ساير شهرهاي 
كشور نيز طولاني است.  صارمي با اشاره به مدت زمان صدور پروانه در 
شهرهاي جهان  بيان كرد: زمان صرف شده براي صدور انواع مجوزهاي 

ساختماني در ساير كشورها كمتر از 30 روز است. 
به گزارش روابط عمومي معاونت شهرسازي و معماري شهرداري تهران، 
وي فرآيند طولاني صدور پروانه را يكي از مصاديق موانع توليد دانست و 
ادامه داد: امروز دريافت مجوز ساختماني به يك ماراتن نفسگير تبديل 
شده كه بخش زيادي از زمان و توان مالي شهروندان متقاضي ساخت 
و ساز را ضايع مي كند. اين موضوع، آسيب هاي زيادي را از جمله ركود 
ساخت و س��از، بيكاري نيروي كار اين حوزه، خروج سرمايه از كشور، 
افزايش تمايل به ساخت و ساز غيرمجاز، شكل گيري فساد و كند شدن 

روند نوسازي بافت فرسوده به دنبال دارد. 
صارمي تصريح ك��رد: يكي از اقداماتي كه تاكن��ون براي كاهش زمان 
و فرآيند بوروكراس��ي صدور پروانه انجام ش��ده، سيستمي شدن اين 
فرايند اس��ت، اما متأس��فانه به دليل نبود زيرس��اخت هاي لازم، اين 
اقدام نيز نتوانس��ته به تس��ريع در صدور پروانه كمك كند. در جريان 
رس��يدگي به پرونده ها، فرآيندهاي تكراري زيادي وجود دارد و كاري 
كه مي تواند توسط يك كارشناس انجام شود، توسط چندين نفر انجام 
مي شود. ضمن اينكه ش��هروندان براي دريافت پروانه ساختماني بين 
ش��هرداري هاي مناطق و دفاتر خدمات الكترونيك شهري پاسكاري 
مي شوند و همين مسئله دافعه اي در حوزه ساخت و ساز و نوسازي بافت 
فرس��وده ايجاد كرده است.  سرپرس��ت معاونت شهرسازي و معماري 
ش��هرداري تهران با تأكيد بر اينكه زمان صدور پروانه ساختماني تنها 
به مديريت شهري مربوط نيس��ت و بخشي از طولاني شدن اين مسير 
مربوط به دريافت استعامات از سازمان هاي ديگر است، اظهار داشت: 
يكي از اين سازمان ها، نظام مهندسي است كه اغلب، دريافت استعامات 
ارجاعي به اين سازمان چند ماه طول مي كشد. استعام باغ بودن يا باغ 
نبودن ملك كه توسط كميسيون ماده 7 انجام مي شود نيز ماه ها طول 
مي كشد. بايد توجه داش��ت كه طولاني شدن اين استعامات عاوه بر 

كند شدن فرايند صدور پروانه، منجر به ايجاد فساد نيز مي شود. 
صارمي ادامه داد: مس��ئله ديگري كه موجب كند شدن فرآيند صدور 
پروانه مي شود، برخط نبودن ارتباطات بين سازمان ها و نهادهاي ذيربط 
از جمله وزارت مسكن و شهرسازي، سازمان ثبت اسناد و اماك كشور، 
وزارت امور اقتصادي و دارايي، شركت گاز، برق و آب است كه در صورت 
برخط شدن اين ارتباطات، از اتاف زمان نه تنها براي صدور پروانه بلكه 

در ساير امور جلوگيري خواهد شد. 
وي با اش��اره به كاهش آمار صدور پروانه طي س��ال هاي اخير افزود: 
يكي از دلايل كاهش رغبت به س��اخت و س��از همي��ن زمان طولاني 
صدور پروانه اس��ت؛ بنابراين ب��ا توجه به اهميت موض��وع و ضرورت 
رفع موانع توليد در صنعت ساختمان، درصدد هس��تيم با استفاده از 
نتايج آسيب شناس��ي هايي كه تاكنون انجام شده و همچنين تعامل با 
سازمان هاي دخيل در اين زمينه، فرآيند صدور پروانه را به كوتاه ترين 
زمان ممكن برسانيم تا بدين ترتيب هم صنعت ساخت و ساز در پايتخت 

رونق گيرد و هم قفل نوسازي در محات فرسوده باز شود. 

زهرا چیذري 


